



EurAc Info

Daily Press Review on the Great Lakes region & EurAc network

25 January 2017

Press Review

EU Foreign Policy

DRC/EU

[Statement by the Spokesperson on the situation in the Democratic Republic of the Congo//
Déclaration du Porte-Parole sur la situation en République démocratique du Congo,](#)
Delegation of the European Union to DR Congo, 23 January



[COMMUNIQUÉ DE PRESSE] #RDC:
@EurAc_Net appelle l'#UE à prendre des mesures fortes et étendre les sanctions ciblées contre de nouveaux responsables politiques et des forces de sécurité congolais, après les manifestations meurtrières. Lisez davantage ici: bit.ly/2n7rdn1



L'UE et les Etats membres de l'UE doivent cesser de fermer les yeux sur les récentes répressions meurtrières des manifestations anti-gouvernementales, ainsi que sur le climat répressif incessant et la répression brutale contre la dissidence pacifique au Congo. Le moment est venu pour l'UE d'envoyer le signal fort au président Joseph Kabila et aux autorités de la RDC que la violation des droits du peuple congolais ne sera pas sans conséquences pour les responsables.

Brune Mercier, Directrice d'EurAc, le 23 janvier 2018

12:48 - 23 janv. 2018



[PRESS RELEASE] #RDC: @EurAc_Net calls on the #EU & EU member states to take bold and concrete action & expand targeted sanctions against new Congolese senior political & security individuals as a response to the deadly protests. Read more here: bit.ly/2n41NWt #RDC

À l'origine en anglais



The EU and EU member states must stop turning a blind eye to the recent deadly repression of anti-government protests, as well as on the incessant repressive climate and brutal crackdown against peaceful dissident in Congo. The time is now for the EU to send a strong signal to President Joseph Kabila and DRC officials that violating the rights of the Congolese people is costly for those responsible.

Brune Mercier, EurAc Director, 23 January 2018

12:37 - 23 janv. 2018



Bart Ouvry
@BartOuvry

Abonné

Merci à @AKaminara de @eu_echo de venir sur le terrain à #Kinshasa et d'engager & de montrer notre solidarité avec les habitants à #Bandal vivant des conditions particulièrement difficiles depuis les intempéries



Androulla Kaminara @AKaminara
in #Bandal region of #kinshasa @eu_echo mission & EU delegation for the assessment of potential #EU response to the recent floods that resulted in 44 people dying including 5 children from the same family. Better preparedness could save lives #DRC #RDC

08:16 - 24 janv. 2018 depuis République Démocratique Du Congo



Bart Ouvry
@BartOuvry

Abonné

Les violences de dimanche dernier en #RDC vont à l'encontre de l'engagement affiché du gouvernement de créer les conditions propices pour l'organisation des élections et appellent des enquêtes judiciaires effectives afin que les responsables puissent en répondre devant la justice



UE en RDC @UEenRDC
L'#UE continuera à soutenir le rôle de la #MONUSCO et à travailler en étroite concertation avec l'UA et d'autres partenaires africains. Elle utilisera tous les instruments à sa disposition pour contribuer à une alternance politique pacifique en #RDC ...

12:39 - 23 janv. 2018

DRC/BELGIUM



didier reynders
@dreynders

Abonné

A l'instar de nos partenaires @eu_eas @antonioguterres @MichaelleJeanF & @francediplo, je m'insurge contre la répression de rassemblements pacifiques en #RDC. Au #CAE d'hier, j'ai demandé des actes concrets pour garantir enfin le respect des droits les plus élémentaires.

12:24 - 23 janv. 2018 depuis Zaventem, Belgique

DRC/THE NETHERLANDS



Robert Schuddeboom
@rschuddeboom

Abonné

Already three days no internet in DRC/Kinshasa :((this tweet via Embassy satellite). One relies more on internet than one should. Also wake-up call as clearly any government all over the world can block internet 100% in matter of a few minutes.
#RDC #DRC

À l'origine en anglais

16:04 - 23 janv. 2018 depuis République Démocratique Du Congo



Robert-Jan Siegert
@RJSiegert

Abonné

Ready for discussions in #Kinshasa with #DRC authorities on @MONUSCO and political development. Free credible and peaceful #elections are key. #Violence must stop. #trust in electoral process is needed. @rschuddeboom @MHeetderks @DutchMFA

À l'origine en anglais

09:08 - 25 janv. 2018

DRC/UK/USA



Following

Déclaration de @JohnMurton avec la Chargée d'Affaires des États-Unis concernant la violence par les agents de sécurité ce dimanche #RDC

Statement by @JohnMurton and US Charge d'Affaires Jennifer Haskell concerning the violence shown by security forces on Sunday #DRC

Translate from French



Déclaration du 19 janvier 2018

Statement of 19 January 2018

Une réponse immédiate par les médias sociaux par les forces de sécurité de la RDC le 17 janvier 2018. La RDC est un pays en développement qui est le berceau de plusieurs organisations liées au droit de la vie, au maintien de l'ordre et de la sécurité, et de nombreux autres groupes. Ces organisations, y compris les forces de sécurité, ont des missions et des mandats différents. Les États-Unis appuient les efforts de maintien de l'ordre de la RDC de manière à ce que les forces de sécurité puissent protéger les citoyens de la RDC par le gouvernement de la RDC. Ceci est un principe à la base de la RDC, et le respect de la Constitution de la RDC est la condition préalable à la coopération internationale de la RDC. Les États-Unis appuient les efforts de maintien de l'ordre de la RDC de manière à ce que les forces de sécurité puissent protéger les citoyens de la RDC par le gouvernement de la RDC. Ceci est un principe à la base de la RDC, et le respect de la Constitution de la RDC est la condition préalable à la coopération internationale de la RDC.

We are appalled by the violence perpetrated by DRC security forces on 17 January 2018. DRC is a developing country which is the birthplace of many groups, including civil liberties groups and numerous other entities of military and police forces. These groups have different mandates and missions. The United States supports the DRC's efforts to maintain order in the DRC through the government of the DRC. This is a principle at the heart of the DRC, and the respect of the DRC's Constitution is the condition precedent to international cooperation of the DRC. The United States supports the DRC's efforts to maintain order in the DRC through the government of the DRC. This is a principle at the heart of the DRC, and the respect of the DRC's Constitution is the condition precedent to international cooperation of the DRC.

Les médias de la presse internationale ont rapporté que des forces de sécurité de la RDC ont tué au moins 10 personnes et en ont blessé au moins 20 pendant le passage de la RDC en 2018. Les États-Unis appuient les efforts de maintien de l'ordre de la RDC de manière à ce que les forces de sécurité puissent protéger les citoyens de la RDC par le gouvernement de la RDC. Ceci est un principe à la base de la RDC, et le respect de la Constitution de la RDC est la condition préalable à la coopération internationale de la RDC.

International media reports have indicated that DRC security forces killed at least 10 people and injured at least 20 during the passage of the DRC in 2018. The United States supports the DRC's efforts to maintain order in the DRC through the government of the DRC. This is a principle at the heart of the DRC, and the respect of the DRC's Constitution is the condition precedent to international cooperation of the DRC.

5:40 PM - 23 Jan 2018

RWANDA/GREAT LAKES/THE NETHERLANDS



Robert-Jan Siegert @RJSiegert

Abonné

Excellent meeting with #Rwanda Min of State @onduhungirehe @RwandaMFA on regional affairs in the #GreatLakesAfrica @DutchMFA @frederiquedeman @MHeetderks



Rwanda MFA @RwandaMFA
This morning, MOS @onduhungirehe received #Netherlands newly appointed Special Envoy for The Great Lakes Region, @RJSiegert. They have discussed about various issues regarding the Great Lakes Region including security.

À l'origine en anglais

13:15 - 24 janv. 2018

RWANDA/THE NETHERLANDS



NL Ambassador Rwanda
@frederiquedeman

Abonné

after my #Kamonyi visit no doubt about it :
am completely convinced of the importance
of legal aid week #MAJ #LAW2018
[@LegalAid_Rwanda](#)



Legal Aid Forum Rwd @LegalAid_Rwanda
@frederiquedeman participating in #LAW2018 @Kamonyi

À l'origine en anglais

16:01 - 24 janv. 2018 depuis République du Rwanda

RWANDA/SWEDEN



Jenny Ohlsson 
@jennyohlssonMFA

Abonné

Political energy boost of the week: Listing to
discussion on role, history and challenges of
women's movement in Rwanda. Inspiring and
impressive panel at launch of Swedish
organisation [@Kvinna_t_Kvinna](#) in Kigali.

À l'origine en anglais



10:33 - 25 janv. 2018

BURUNDI/GREAT LAKES/EU



Wolfram Vetter
@WolframVetter

Abonné

Un grand merci de l#UE au #Burundi aux collègues #GLRSF et #oneUN pour efforts de trouver reponses régionales aux différentes crises dans la région des Grands Lacs. Très utile réunion du management board!



Great Lakes Regional Strategic Framework @UN_GLRSF
The Second Management Board Meeting of the #GLRSF just started. #oneUN

16:15 - 23 janv. 2018

AU/EU



Koen Vervaeke
@koen_vervaekeEU

Abonné

Stimulating discussion with @EP_Development on #AUEU Abidjan Summit. Committed to strong follow up: in a comprehensive way, building on african ownership and people-centered partnership.

🌐 À l'origine en anglais



18:26 - 24 janv. 2018

Central Africa – Great Lakes – African Union & other regional institutions

DRC/UN GREAT LAKES

Said Djinnit
@djinnitsaid

Abonné

Consultations with Ministers of Foreign Affairs of core countries from #GreatLakes on implementation of @UN_GLRSF and Peace, Security & Coopération Framework for the #DRCongo and region in presence of @AU_Chergui @Diplomatierdc @nyamitwe #Basilelkouebe @UN_DPA @un_greatlakes

À l'origine en anglais



10:53 - 25 janv. 2018

DRC/AU

[The Chairperson of the African Union Commission condemns the recent violence in the Democratic Republic of Congo](#), African Union, 23 January

Kwesi Quartey.
@AU_KwesiQuartey

Abonné

The Chairperson of the African Union Commission @AUC_MoussaFaki strongly condemns the violence following demonstrations organized on 21 January 2018 in Kinshasa, and deplores the reported loss of life.

Read full statement here. [↓](#)

À l'origine en anglais



The Chairperson of the African Union Commission condem...
Addis Ababa, 22 January 2018: The Chairperson of the African Union Commission (AUC), Moussa Faki Mahamat, strongly condemns the violence following demonstrations organized on 21
peaceau.org

07:28 - 23 janv. 2018

Amb. Small Chergui
@AU_Chergui

Abonné

I received the Minister of Foreign Affairs of the Democratic Republic of #Congo, H.E. Léonard She Okitundu. We discussed the situation in the #DRCongo (#DRC/ #RDC)

À l'origine en anglais



09:15 - 24 janv. 2018

HIGHLIGHT [L'Union africaine à l'aube de ses réformes](#), Deutsche Welle, 24 janvier

HIGHLIGHT [Pour un réel essor du secteur agricole en Afrique Centrale](#), RFI, 21 janvier

[Freddy Libeba, rebelle congolais en cavale, s'exprime](#), RFI, 25 janvier

DRC

Politics – Elections

TOP STORY [RDC : Kinshasa signifie à la Belgique la fermeture du consulat Schengen et de son agence de développement](#), Jeune Afrique, 24 janvier

TOP STORY [Les Européens indignés par la répression en RDC](#), Deutsche Welle, 23 janvier

[RDC: le cardinal Monsengwo condamne la répression](#), RFI, 24 janvier



Abonné

Bilan provisoire de la @CENCO_RDC sur les répressions du #21janvier en #RDC à #Kinshasa. Compassion et condoléances aux proches...

Situation dans les paroisses sur le territoire national

- Dispersion des manifestants à coup de gaz lacrymogène..... : 22 paroisses
- Dispersion des manifestants à coup de gaz lacrymogène et coup de feu : 75 paroisses
- Dispersion des manifestants par sommation verbale..... : 4 paroisses
- Interdiction d'accès à la paroisse : 1 paroisse
- Marche dans l'enceinte de la paroisse..... : 5 paroisses
- Marche étouffée par un fort déploiement des militaires : 54 paroisses
- Marche sans entraves : 12 paroisses
- Deuxième messe interdite : 4 paroisses

Il s'avère que les marches pacifiques ont été violemment réprimées ou étouffées à coup de gaz lacrymogène et à coup de feu. Ce qui a entraîné le bilan macabre provisoire ci-après :

- 6 morts par balles
- 127 blessés dont certains par balles
- 210 interpellations dont la plupart ont été libérées quelques heures après.

16:36 - 25 janv. 2018 depuis Saint-Gilles, Belgique

[RDC: Un ministre dénonce une "attaque" avec... des chapelets](#), La Libre, 23 janvier

[RDC : pourquoi Kabila et cinq de ses proches sont condamnés à un demi-million de dollars aux États-Unis](#), Jeune Afrique, 22 janvier

Security

TOP STORY [Scores convicted in Congo's Beni massacre trial](#), Reuters, 24 January

TOP STORY [U.N. Condemns Congo's Use of Force against Protesters and Monitors](#), NY Times, 23 January

[Kasaï Central: 10 militants de la Lucha acquittés par le tribunal de paix de Kananga](#), Actualite.cd, 24 janvier

[Thousands flee to Uganda as DRC violence surges](#), Al Jazeera, 25 January

[Répression de la marche anti-Kabila : Antonio Guterres demande à Kinshasa des « enquêtes crédibles »](#), Jeune Afrique, 23 janvier

[DRC aid workers in record appeal for Kasai conflict victims](#), Al Jazeera, 23 January

Natural resources

[Congo Raises Cobalt, Copper Taxes Amid Opposition From Miners](#), Bloomberg, 25 January

[Congo mining code passes Senate without opposition](#), Reuters, 24 January

Burundi

Political & Security crisis

TOP STORY [EAC Court dismisses complaints by Burundi suspended CSOs](#), Iwacu, 25 January

[Rugombo : une grenade fait un mort et deux blessés](#), Iwacu, 23 janvier

[Controverse autour du vote des lois](#), Iwacu, 23 janvier

[Five women burned within two weeks in western Burundi](#), Iwacu, 23 January

Rwanda

Politics & Security

TOP STORY [German multinational, Siemens to venture in Rwanda's energy sector](#), New Times, 25 janvier

[Congo-B.: polémique autour de la question des ex-réfugiés rwandais](#), RFI, 25 janvier

News from EurAc network and from partner organisations

BULLETIN Congo Actualité no 348, Réseau Paix pour le Congo, 22 janvier 2018

Voir pièce jointe // See joint piece

REPORTAGE [Intervention de Commission Justice & Paix sur la situation en RDC](#), RTBF, 23 janvier



Interesting statements, research, analysis & campaigns

REPORT [Suffering in silence: The 10 most under-reported humanitarian crises of 2017](#), Care International, 22 January

UPDATE [Analysis of the human rights situation in DRC 2017](#), UNJHRO/MONUSCO

If you wish to subscribe to the EurAc Info Press Review, please fill in the online form [here](#).
If you have any questions and/or you wish to unsubscribe to this mailing, contact us at info@eurac-network.org.
To read past and today's EurAc Info(s) in full, please visit our website [here](#).

Best wishes,

European network for Central Africa / Réseau européen pour l'Afrique Centrale - EurAc
115, rue Stevin – 1000 Brussels (Belgium)
Tel : +32 2 725 47 70

www.eurac-network.org
Follow us on Twitter [@Eurac_Net](https://twitter.com/Eurac_Net)